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اخبار
عكاس ايرانی از سومين 

دوره جايزه عكاسی 
مينيماليست جايزه گرفت

جوایز  دوره  سومین 
مینیمالیست  عکاسی  بین المللی 
بخش های  در  را  خود  برگزیدگان 
هوایی،  عکس  معماری،  آبستره، 
پرتره،  آرت،  فآین  مفهومی، 
در  عکاسی  فتومونتاژ،  خیابانی، 
لند  و  مدت  بلند  نوردهی  شب، 

اسکیپ اعلام کرد.
امیرحسین  اساس،  این  بر 
ایرانی  عکاس  کیساری  یوسفی 
مجموعه  با  مفهومی،  بخش  در 
دیپلم  کن«  نگاه  بالا  »به  عکس 
عکاسی  جوایز  دوره  این  افتخار 

مینیمالیست را از آن خود کرد.
مجموعه  استیتمنت  در 
آمده  کن«  نگاه  بالا  »به  عکس 
است  ممکن  »همواره  است: 
خطر  به  موجب  ما  از  رفتارهایی 
انداختن زندگی خودمان، دیگران 

و زمین شود.
نمادی  همیشه  درختان 
مقابل،  در  و  بودند  زندگی  از 
از  نمادی  برایم  برق  سیم های 
و  کشیدن  بند  به  گیری،  گریبان 
در بند بودگی دارند؛ بندهایی که 
با تأثیر منفی یا مثبت،  می توانند 
و  هستی  ناخواسته  یا  خواسته 
همچو  کنند.  تعیین  را  چگونگی 
دلبستگی هایی که  و  وابستگی ها 
آدم ها  محیط،  با  مان  رابطه  در 
و  باورها  می کنیم.  پیدا   … و 
آنها  به  را  خود  که  ارزش هایی 
ما  به  می توانند  می دانیم  پایبند 
بزنند.  روانی  و  روحی  صدمات 
خدشه  را  هویت مان  و  استقلال 
دار کنند و سرعت رشدمان را کند 
]البته خودمان  نمایند.  یا محدود 
نیز باید حواسمان باشد که همچو 

بندها رفتار نکنیم[
کردن،  رها  کردن،  ترک 

دست کشیدن و...
از  رهایی  دنبال  به  باید 
بود،  زندگی  نامطلوب  بندهای 
رسیدن  رشد،  اجازه  که  بندهایی 
و  استقلال  داشتن  بلوغ،  به 
موجب  و  گرفته  ما  از  را  اهداف 
افتادن،  دور  و  انزوا  آسیب پذیری، 
و هزینه  تاوان  قطعاً  و  است  شده 
دارد، چه بمانی و چه بروی، هردو 
می تواند خدشه وارد کند و جزئی 

از وجودمان را بگیرند.
خواستن و رسیدن را از این 
مجموعه، یاد گرفتم؛ زمانی که به 
خیابانی،  عکاسی  علاقه ام،  دنبال 
خیابان ها  در  زنی هایم  پرسه  به 
شاخه ای  دیدن  با  و  بودم  سرگرم 
ایده  وهله  به  برق  سیم های  بر 
مجموعه رسیدم، با خود می گفتم 
شاخه های  و  درخت  چقدر  »مگر 
برق  سیم های  روی  بر  گرفتارش 
دیدم،  اما  ببینم؟!«  می توانم  را 
حقیقی  زندگی  ]در  دیدم.  بسیار 
نیز همین طور، به کرات، تماشاگرِ 
تحمیل  اسیر،  یک  تلاش های 
نگه داشتن  سلطه  تحت  ایده ها، 

و… بودم.[
اگر  که  است  این  حقیقت 
آزادانه  و  بگیری  بالا  را  سرت 
خواهی  مقصد  به  کنی،  حرکت 
کن  نگاه  بالا  به  پس  رسید. 

»…
جوایز  دوره  سومین  در 
مینیمالیست،  عکاسی  بین المللی 
فریم   ۷۰۰ و  هزار   ۳ از  بیش 
کشور   ۳۹ عکاسان  از  عکس 

جهان ارسال شد.
عکاسی  »جایزه 
بین  رویداد  یک  مینیمالیست« 
توسط  که  است  سالیانه  المللی 
تاکید  با  و  »مینیمالیسم«  مجله 
با  مینیمالیستی  عکس های  بر 
هدف کشف معرفی استعدادهای 
حمایت  و  مینیمالیسم  عکاسی 
کرده  فعالیت  به  شروع  آنها  از 
المللی  بین  فراخوان  است. 
عکاسی  جایزه  از  دوره  سومین 
ماه  فروردین  نیز  مینیمالیست 

۱۴۰۰ منتشر شد.
یوسفی  امیرحسین 
پیش  عکاس،  هنرمند  کیساری 
انجمن  طلای  مدال  نیز  این  از 
جشنواره  از  آمریکا  عکاسان 
روسیه،  دمیتریف  ماکسیم 
)فدراسیون  فیاپ  افتخار  روبان 
جشنواره  از  عکاسی(  جهانی 
دیپلم  بنگلادش،  المللی  بین 
و  فیلارمونیا  جشنواره  از  افتخار 
دیپلم افتخار از دومین جشنواره 
کارنامه  در  را  قرقیزستان  نارین 
همچنین  وی  دارد.  خود  هنری 
داخلی  گروهی  نمایشگاه های  در 
عکس  گروهی  نمایشگاه  و 
نمایشگاهی  مرکز  در  فوکوس 
و  داشته  حضور  صربستان  فیاپ 
برگزیده بسیاری از جشنواره های 

داخلی شده است.

خداوردی: به خاطر پسرم بازیگر سریال عمو پورنگ شدم

برزگرزادگان مطرح كرد؛

تعطيلات كرونايی با تئاتر چه كرد؟

ابراز تمایل ۹ فیلم پرمخاطب برای اکران

سپیده خداوردی به همراه پسرش و ریحانه 
یازدهمین  مهمان  مادرش  همراه  به  خدایی 

قسمت از برنامه »شب نشینی« شدند.
سپیده خداوردی بازیگر برجسته و هنرمند 
شاگردان  از  این  از  پیش  که  کشور  موسیقی 
ریحانه  همچنین  و  بوده  شجریان  محمدرضا 
از  قبل  که  ایرانی  نقال  ساله   6 کودک  خدایی 
شروع سوادآموزی در مدرسه به خواندن اشعار 
برنامه  یازدهمین  مهمان  پردازد،  می  فردوسی 

گفت وگو محور »شب نشینی« بودند.
ریحانه خدایی هنرمند نقال در گفت وگو با 
امسال می  برنامه گفت:  محمد سلوکی مجری 
خواهم به کلاس اول بروم ولی خواندن و نوشتن 
را بلدم چون در پیش دبستانی مربی برخی از 
حرف ها را به ما یاد داد و بعضی ها را خودم 
یاد گرفتم و خودم دوست داشتم که خواندن و 

نوشتن را یاد بگیرم.
خدایی افزود: دوست دارم مجری کودک و 
همکار عموپورنگ شوم چون عموپورنگ حرف 

های خنده دار در برنامه هایش می زند.
خودش  با  که  دستی  چوب  درباره  وی 
منتشا  عصا  این  داشت:  اظهار  داشت  همراه  به 
است برای حرکت هنگام اجرا از آن استفاده می 
کنم. همه بخش ها و شخصیت های شاهنامه 
را دوست دارم. کتاب های دیگر مثل سعدی و 

حافظ را هم دوست دارم و می خوانم.
درباره  خدایی  ریحانه  مادر  باقری  افسانه 
خودش  روش  با  را  چیزی  هر  گفت:  دخترش 
تبلیغات  از  را  نوشتن  و  خواندن  می گیرد.  یاد 
کتاب  برایش  نوزادی  از  گرفت.  یاد  تلویزیونی 
احساس می کنم حالا  و  های مختلف خواندم 
ناشی  گرفته  قرار  هایش  در مسیر خواسته  که 
از آن کتاب خواندن ها است. قبلا کارمند بودم 
اما بعد از تولد ریحانه کارم را کنار گذاشتم. هم 

خودم و هم همسرم حسابرس هستیم.
باقری ادامه داد: چند وقت پیش یک قطعه 
درباره  که  کردم  پخش  ریحانه  برای  را  صوتی 
شاهنامه بود و دیدم او به این کتاب علاقه دارد 
و به همین دلیل او را در این مسیر پیش بردم 
آشنایی  چندان  ایرانی  ادبیات  با  خودم  چون 
یا  من  سمت  از  کنند  می  فکر  همه  نداشتم. 
پدرش در خانه فشاری بر روی او وارد می شود 
خودش  که  درصورتی  دهد  ادامه  را  نقالی  که 
بخش  ریحانه  است.  کار  این  به  مند  علاقه 
می  شاهنامه  یادگیری  به  را  روز  از  کوتاهی 
پردازد و مابقی روز را به دیگر تفریحات کودکانه 

اش مثل بازی کردن اختصاص می دهد.
»سردار«  سنتی  موسیقی  گروه  ادامه  در 
برنامه »شب  از  این قسمت  به صورت ویژه در 
اجرا  مخاطبان  برای  را  زنده  قطعاتی  نشینی« 
و  بازیگر  خداوردی  سپیده  آن  از  پس  کردند. 
دوم  مهمان  عنوان  به  کشور  موسیقی  هنرمند 

برنامه معرفی شد و به همراه پسرش سانیار در 
»شب نشینی« حاضر شد.

خداوردی درباره پیشینه فعالیت هنری اش 
گفت: متولد سال 6۰ هستم و از سال 68 یعنی 
از کودکی در حوزه موسیقی می نوازم. از سال 
۷۹ تا کنون نیز حوزه کار تصویری را در پیش 
گرفته ام. از کلاس پنجم به عرصه موسیقی وارد 
دراماتیک  رشته  در  دانشگاه  در  هم  بعد  شدم 
درس خواندم و بعد هر دو را به همراه هم پیش 

بردم.
فعالیتم در  آغاز  از زمان  وی تصریح کرد: 
بازیگری تقریبا همه سال ها را به بازی  زمینه 
های  سریال  و  ها  فیلم  تله  تئاترها،  در  کردن 
فیلم  تله  که  بود  زمانی  ام.  کرده  کار  مختلف 
های ۹۰ دقیقه ای بود و می توانستیم در زمان 
کوتاه آن را تمام کنیم که در آن مدت تله فیلم 
های زیادی را بازی کردم. حتی وقتی پسرم پنج 
ماهش بود هنوز سر ضبط سریال بودم اما بعد از 

اتمام آن سریال به مدت یک سال کار نکردم.
از  یکی  درباره  کشور  موسیقی  هنرمند 
سازهایی که می نوازد بیان کرد: ساز شهبانگ 
که ساز ابداعی استاد شجریان بود نماینده ساز 
کنترباس است با برخی تغییرات. البته بازیگری 
بهتر از موسیقی است. به خاطر اینکه بازیگری 
را بیشتر دوست دارم. نقش پسر مادرم را بازی 
او را  می کردم. کلبه عموپورنگ را می بینم و 
را  عموپورنگ  کلبه  در  مادرم  نقش  ام.  دیده 

دوست دارم.
کارم  سال  همه  این  در  گفت:  خداوردی 
ام  کرده  بازی  را  موقعیت  شاید شخصیت طنز 
در  اما  دوست«  برای  »سهمی  و  »غافل«  مثل 
شخصیت طنز بازی نداشته ام. پیشنهاد اجرا و 
کار کودک به من شد اما دوست نداشتم به این 
ژانر وارد شوم چون در آن کارها شاخصه ای را 
نمی دیدم که مرا جذب کند به دلیل اینکه من 

ژانر خاص خودم را دارم.

»کلبه  در  نقشش  ایفای  درباره  وی 
را  دراماتیکم  کارهای  کرد:  بیان  عموپورنگ« 
سانیار می دید اما دوست نداشت و من دوست 
این  وقتی  ببیند؛  را  هایم  نبودن  ثمره  داشتم 
کار به من پیشنهاد شد من دوست داشتم در 
داده می شود همه خود  به من  که  شخصیتی 
سانسوری ها را کنار بگذارم و همه آن کودک 
درونی باشم که خودم دوست دارم، وقتی دیدم 
شخصیتم در کلبه عموپورنگ به همین صورت 
و  حالا شخصیتم  و  پذیرفتم  را  آن  بود  خواهد 
دوست  را  هایش  قول  نقل  و  ها  حرکت  همه 
دارم. اولین چیزی که در کلبه عموپورنگ برایم 
مهم است این است که پسرم کلبه عموپورنگ 
را با همه بازپخش هایش می بیند و از فضای 
دوست  را  ایران  تلویزیون  و  شده  دور  مجازی 
ابعاد پنهان  دارد و اینکه خودم می توانم تمام 

وجودم را در فضایی جدید ابراز کنم.
تلویزیون  و  سینما  شده  شناخته  بازیگر 
برای  بودم  آماده کرده  را همیشه  افزود: خودم 
اینکه هرگونه واکنشی را از سمت مردم ببینم 
چون آن ها همیشه مرا در یک ژانر خاص دیده 
بودند و حالا در شرایطی جدید مرا می دیدند. 
منتظر قضاوت ها و قیاس ها بودم ولی بعد از 
انعکاس  همه  عموپورنگ  کلبه  سکانس  اولین 
هایی که به سمت من می آمد واکنش هایی با 
انرژی مثبت بود و باعث شد از خوشحالی نفس 

در سینه من حبس شود.
های  مندی  علاقه  به  اشاره  با  خداوردی 
ورزش  داشتم  وقت  اگر  داد:  ادامه  اش  ورزشی 
شدم.  می  خوبی  شناگر  و  گرفتم  می  پیش  را 
استعدادها  برخی  از تلاش  مواقع جدای  بعضی 
در خون آدمیزاد است. من در بچگی آدم قُدی 
و  کردم  نمی  عنوان  را  هایم  خواسته  و  بودم 
دوست داشتم خودم با تلاش زیاد آن ها را به 
دست بیاورم. حتی اگر خانواده ام توانایی تامین 
خواسته مرا داشتند برایم فراهم نمی کردند تا 

برای رسیدن به آن تلاش کنم. حالا که خودم 
مادر شده ام همیشه جست و جو می کردم که 
تا  برآورده کنم  و  پیدا  را  فرزندم  خواسته های 
حسرت چیزی را نخورد؛ او را در همه کلاس ها 
ثبت نام کرده ام اما فقط کارتن دیدن را دوست 
فرزندم  پیشرفت  برای  من  دانم  نمی  دارد. 
عجولم یا سانیار متفاوت است. همه استعدادها 
را دارد و باهوش است ولی دوست ندارد دل به 

شکوفا کردن آن ها بدهد.
شادی  که  لحظاتی  درباره  ایرانی  هنرمند 
که  زمانی  گفت:  کند  می  تجربه  را  عمیق 
بینم،  می  را  فرزندم  خوش  حال  و  خوشحالی 
یا فیلم  تئاتر  موسیقی خوب گوش می دهم و 
خوب میبینم خیلی حالم خوب می شود. دنیای 
من خیلی کوچک است و در محدوده کوچک 
خودم زندگی می کنم به همین دلیل چیزهای 

کوچک مرا خوشحال می کند.
به  دارم  آرزو  برای پسرم  افزود:  خداوردی 
داشته  قدر  و  برسد  خواهد  می  که  هرچیزی 
برای  انسان  یعنی  موفقیت  بداند.  را  هایش 
به  بتواند  و  کند  دارد تلاش  که دوست  چیزی 
آن برسد. از زندگی هنری خودم راضی هستم و 
خودم را موفق می دانم چون لحظه به لحظه آن 
را تلاش کرده ام و به واسطه صبوری و تلاش 
رسیدم.  هستم  که  جایی  این  به  خودم  های 
عجول نبودم و هر کس به دنبال موفقیت است 
باید این اصل را بداند که گذر زمان شخصیت 
آدم را می سازد، انسان را در یک جایگاه قرار 

می دهد و انسان را پخته می کند.
وی ادامه داد: در زندگی اول قدردان پدر 
کسی  که  هایی  سال  آن  در  هستم.  مادرم  و 
صورت  به  را  موسیقی  و  نمیشناخت  را  سازها 
که  حالی  در  من  کرد  نمی  پیگیری  ای  حرفه 
موسیقی  کنکور  دانستم  نمی  را  موسیقی  هیچ 
پذیرفته  نفر  نفر جزو 2۷  بین ۳۰۰  از  و  دادم 
شده انتخاب شدم که در این راه مادرم حمایتم 
برای  که  کردند  می  کاری  پدرم  و  مادر  کرد. 
لحظه  هایم  خواسته  از  بسیاری  به  رسیدن 
شماری کنم. در سال ۷۴ ستاره موسیقی شدم 
و از پدرم خواستم سازم را عوض کند اما گفت 
اگر بخواهی موفق شوی با همین ساز موفق می 
شوی؛ حالا از تلاش هایی که برای رسیدن به 

خواسته هایم کرده ام احساس غرور می کنم.
برنامه »شب نشینی« از دوشنبه تا جمعه 
هر هفته ساعت 2۳:۳۰ به وقت تهران و 2۱ به 
وقت وین بر روی آنتن شبکه جهانی جام جم می 
رود. محمد سلوکی برای مخاطبان فارسی زبان 
سراسر دنیا »شب نشینی« را اجرا می کند و تهیه 
است.  جاوید  امیری  کاوه  نیز  برنامه  این  کننده 
اطلاعات بیشتر درباره »شب نشینی« و مهمان 
اینستاگرامی @ های برنامه هر روز در صفحه 

shabnesini.irani بارگذاری می شود.

درایو«  »ریورساید  نمایش  کارگردان  برزگرزادگان  مرتضی 
گفت:  شهرزاد  تئاتر  پردیس  در  نمایشی  اثر  این  اجرای  درباره 
نمایشنامه »آژدهاک«  بود  قرار  نمایش  این  آماده سازی  از  قبل 
بهرام بیضایی را اجرا کنم و تمرین های آن کار را هم اسفند ماه 
به صورت آنلاین انجام داده بودیم تا اینکه از طرف روابط عمومی 
از  پردیس شهرزاد پیشنهاد شد اگر کار آماده ای دارم، می توانم 
به  اجرای »آژدهاک«  اما  اجرا کنم.  آنجا  هفتم فروردین ماه در 
دلیل مسافرت بازیگر نمایش و همچنین اجرای آن نمایش توسط 
گروه های دیگر به زمان دیگری موکول شد و من تصمیم گرفتم 
بود  وقت  خیلی  که  را  آلن  وودی  درایو«  »ریورساید  نمایشنامه 

دوست داشتم کار کنم، برای اجرا آماده کنم.
وی ادامه داد: با وجودی که بسیاری از هنرمندان ما از بیکاری 
در دوران کرونا گله دارند اما من برای انتخاب بازیگر با افراد بسیاری 
در  کار  این دوستان مشغول  اغلب  اما  گرفتم  تماس  ایران  از کل 
سریال های شبکه نمایش خانگی بودند که البته جای خوشحالی دارد 
و بازیگرانی که الان به ما لبیک گفتند در کوتاه ترین زمان ممکن تا 
اجرا به ما پیوستند که از لطفشان ممنونم. با تمام مشکلات ما نمایش 
را برای اجرا آماده کردیم اما فقط هفتم و هشتم فروردین توانستیم 
به صحنه برویم چون از نهم فروردین ماه تماشاخانه ها به مدت یک 
هفته تعطیل شد و بعد از آن هم من تنها توانستم یک تک اجرا بروم 

و دوباره کار تعطیل شد.
هزينه های بی بازگشت برای تبليغات

مجدد  شدن  باز  با  اینکه  به  اشاره  با  تئاتر  کارگردان  این 
تماشاخانه ها ترجیح داده که در موقعیت مناسب تری به صحنه برود، 
عنوان کرد: در طول این مدت من آنقدر هزینه های بیهوده و بدون 
بازگشت صرف تبلیغات نمایش کرده بودم که ترجیح دادم اجرا را 
ثابت شد  تئاتر  فعالیت سالن های  وقتی وضعیت  تا  بیندازم  عقب 
مجدداً اجرا بروم که سالن هم با ما همکاری کرد. از همین رو قرار بر 
این شد که بعد از انتخابات که مردم هم تا حدودی واکسینه شده اند 
اجرا برویم که متأسفانه همزمان با شروع اجراهای نمایش، تهران 
دوباره در وضعیت قرمز قرار گرفت و سالن های تئاتر یک هفته تعطیل 
شد اما تماشاخانه های خصوصی تصمیم به ادامه کارشان گرفتند که 
باز هم بعد از چند اجرا شهر تهران به مدت یک هفته تعطیل شد و 

اجرای نمایش برای چندمین بار به تعویق افتاد.

وی با اشاره به زیانی که این تعطیلی ها به نمایش وارد کرده 
است، گفت: قبل از اعلام تعطیلی یک هفته ای تهران تمام بلیت های 
نمایش ما برای روز سه شنبه 2۹ تیرماه پیش خرید شده بود و 
بلیت های خریداری شده به هفته بعد انتقال یافت اما متأسفانه الان 
از ۵۰ نفری که بلیت خریده بودند تنها 8 نفر بلیتشان را تمدید کردند 
و بقیه انصراف دادند. البته این وظیفه سایت فروش بلیت است که 
با مخاطبانی که بلیت خریده اند تماس بگیرد و برای انتقال بلیتشان 
به یک روز دیگر با آنها هماهنگ کند. از طرف دیگر در شرایط این 
روزهای جامعه حتی نمی توانیم تبلیغ کنیم چون دیده نمی شود و 
فقط هزینه مان هدر می رود. ما داشتیم با تلاش خودمان دوباره جان 
تماشاگرمان را از  می گرفتیم اما با تعطیلی دوباره سالن ها مجدداً 
دست دادیم و حتی خیلی از مردم هنوز نمی دانند که سالن های تئاتر 

باز شده است و کلًا تمایلی هم برای دیدن آثار ندارند.
این کارگردان تئاتر متذکر شد: تلاش من این بوده که یک کار 
باکیفیت با بازیگران خوب به صحنه ببرم و مخاطبان را به سالن تئاتر 
بیاورم که این کار را هم در حد توانم کرده ام اما متأسفانه نه کسی 
از ما حمایت می کند نه پاسخگوی اعتراضات ماست. از سال قبل 
اعلام کردند که هزینه ۵۰ درصد ظرفیت خالی سالن را پرداخت 
می کنند اما در طول این مدت یک نفر را به من نشان دهید که هزینه 
کاملش را گرفته باشد. سقف بلیت هزینه صندلی را ۳۰ هزار تومان 
گذاشته اند در حالی که ما بلیت نمایش را ۴۵ هزار تومان می فروشیم 
که با این وجود هزینه ای که به ما می دهند اصلًا پاسخگوی هزینه 
۵۰ درصد ظرفیت خالی سالن نیست. از طرف دیگر مالیات را، هم 
سامانه فروش بلیت از تماشاگران کم می کند، هم اداره کل هنرهای 
نمایشی و سالن زمانی که می خواهد چک تسویه را به ما بدهد این 

مالیات را کم می کند.
مديرانی كه كاسه داغ تر از آش شده اند!

برزگرزادگان با گلایه از اینکه در این شرایط سالن های سینما 
به فعالیت خود ادامه می دادند، عنوان کرد: متأسفانه می بینیم غیر از 
تئاتر همه مشاغل از جمله رستوران ها، کافه ها، پاساژها و … باز است 
اما مدیران ما کاسه داغ تر از آش و دایه مهربان تر از مادر هستند. چرا 
اداره کل هنرهای نمایشی حداقل منتظر نمی ماند که بقیه مشاغل 
کارشان را تعطیل کنند و یا حداقل سینماها بسته شوند بعد اعلام 
تعطیلی فعالیت های تئاتری را بکند. چرا تئاتر در این زمینه ها همیشه 

باید پیش قدم باشد و از آن طرف هم دیرتر از بقیه فعالیتش را 
از سر بگیرد. الان کرونا فقط تماشاگران تئاتر را تهدید می کند و 
از نظر آقایان تنها افرادی که وارد سالن های تئاتر می شنوند، کرونا 
می گیرند؟ تئاتر نحیف ما در حال مرگ است و دیگر کسی به آن 
اهمیت نمی دهد و به نظر می رسد بزرگان تئاتر ما هم فقط سنگ 

خودشان را به سینه می زنند و دنبال مطالبات خودشان هستند.
وی یادآور شد: مشکل جامعه تئاتر این است که پشت هم 
نیستند و هرکس به فکر منافع شخصی اش است. منتی برای تئاتر 
کار کردن ما نیست چون خودمان این حرفه را از روی عشق و 
علاقه انتخاب کرده ایم اما نباید این تئاتر بی پناه را آنقدر تحقیر 
کنند و بزنند. در طول این سال ها ما حتی نتوانستیم یک بار هم 
مجتبی حسینی معاون هنری ارشاد را ببینیم در حالی که زنده 
یاد علی مرادخانی با تمام انتقاداتی که به عملکردش وارد بود، 

حداقل فرد در دسترسی بود و ما می توانستیم او را ببینیم.
این کارگردان در پایان یادآور شد: مساله مورد توجه دیگر 
عملکرد انجمن هنرهای نمایشی است. چرا باید بودجه ما در گرو 
یک شرکت خصوصی باشد که آن هم در 2 سررسید بلندمدت 
پول های ما را در یک حساب خصوصی می گذارد و همین مساله 
باعث شده در دادن مطالبات هنرمندان آنقدر تعلل شود. ما برای 
با این آقایان چانه بزنیم در  باید مدام  گرفتن پول خودمان هم 
حالی که وظیفه شان است حق و حقوق ما را پرداخت کنند نه 
اینکه به هرکس دوست داشتند پول بدهند و میزان کمک هزینه 

را خودشان تعیین کنند.

 ۹ تمایل  از  نمایش  صنفی  شورای  دبیر 
اکران  چرخه  به  ورود  برای  پرمخاطب  فیلم 

عمومی خبر داد.
صنفی  شورای  دبیر  شایسته  مرتضی 
به  به ترغیب صاحبان فیلم ها  اشاره  با  نمایش، 
اکران عمومی گفت: خوشبختانه با اکران موفق 
فیلم سینمایی »دینامیت« در سینماهای کشور، 
رضایت سینماداران نیز برآورده شده است و آنها 
نیز با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی تمام 
تلاش خود را می کنند که تا شرایط مناسبی را 
برای حضور مخاطبان در سینماها فراهم کنند.

اساس،  همین  بر  کرد:  بیان  وی 
به  فیلم ها  اکران  برای  نیز  درخواست هایی 
این  که  است  ارائه شده  نمایش  شورای صنفی 
صنفی  شورای  آینده  جلسه  در  درخواست ها 
نمایش بررسی و نتیجه نهایی اعلام خواهد شد.
داد:  ادامه  نمایش  صنفی  شورای  دبیر 
می توان گفت اکران »دینامیت« ترس از اکران 
را از صاحبان فیلم های سینمایی دور کرده است 
ترغیب  آثار خود  اکران  برای  در حال حاضر  و 
که  شوم  یادآور  باید  هم  را  این  البته  شده اند. 
اگر صاحبان آثار، فیلم های خود را برای اکران 

ندهند، احتمال کهنه شدن فیلم ها وجود دارد. 
پیش  سال   ۳ تا   2 بین  که  فیلم هایی  که  چرا 
ساخته شده است باید اکران شود و اگر اکران 

نشود خطر کهنه شدن آن وجود دارد.
فعلی  شرایط  در  داد:  توضیح  وی 
و  خوب  فیلم های  دنبال  به  نیز  سینماداران 
مخاطبان  طریق  این  از  تا  هستند  پرمخاطب 
به سینماها باز گردند. ما نیز در شورای صنفی 
تا شرایط  را می کنیم  تمام تلاش خود  نمایش 
برای اکران فیلم های پرمخاطب را فراهم کنیم.

دبیر شورای صنفی نمایش بیان کرد: البته 

سازمان سینمایی با پرداخت 2 میلیارد و ۵۰۰ 
در  فروش  میلیارد   ۵ قبال  در  تومان  میلیون 
گیشه به صاحبان فیلم ها، شرایط خوبی را برای 
اکران فراهم کرد، که اگر این مساله ادامه پیدا 
کند می توانیم بگوییم فیلم های بیشتری اکران 

خواهد شد.
فیلم های  آمار  درباره  پایان  در  شایسته 
 2۵ حاضر  حال  در  گفت:  هم  اکران  متقاضی 
که  دارد  وجود  عالی  و  پرمخاطب  بسیار  فیلم 
می تواند در چرخه اکران قرار گیرد، که از این 

بین ۹ فیلم تمایل به اکران عمومی دارند.

یک فنجان چای داغ
شهاب عباسی پاسخ داد؛

چرا مجموعه های طنز ديگر مردم را نمی خنداند؟
شهاب عباسی با اشاره به مجموعه طنز »دست انداز« که از ابتدای نوروز روی 
آنتن شبکه نسیم رفت، درباره ادامه تولید آن بیان کرد: برنامه ریزی ما برای این 
مجموعه در ۹۰ قسمت و تا قبل از شروع محرم بود و حالا هم مجموعه تا اواخر 
مرداد پخش می شود. وی اضافه کرد: برنامه ای برای فصل جدید این مجموعه 
اما فعلًا قصد  بروم  نداریم طرح های جدیدی دارم که می خواهم سراغ آن ها 
ساخت کار آیتمی را ندارم. عباسی که پیش از این طنز آیتمی »خنده بازار« او با 
اقبال مخاطب روبه رو شده بود درباره کیفیت پایین تر طنازی »دست انداز« بیان 
کرد: بخشی از این طنازی سلیقه ای است، من بازخوردهایی که از »دست انداز« 

داشتم درصد زیادی از آن راضی بودند.
وی درباره اینکه چرا برنامه نتوانسته است به همان میزان برای مخاطب 
جذاب و مفرح باشد، گفت: بخشی به ممیزی های تلویزیون برمی گردد و اینکه 
ما  همکاران  خود  به  هم  بخشی  است.  بوده  ویژه  همیشه  تلویزیون  شرایط 
برمی گردد که در زمان ساخت »دست انداز« خیلی ها دوست نداشتند با آن ها 

شوخی کنیم و ما صرفاً با برخی از برنامه های تلویزیونی شوخی کردیم.
فعالان فضای مجازی طنز را از ما آموخته اند

شبکه های  با  قیاس  درباره  طنز  مجموعه های  بازیگر  و  کارگردان  این 
اجتماعی که گاهی با وجود امکانات کمتر اما موفق تر از تلویزیون در حوزه طنز، 
آیتم سازی می کنند، پاسخ داد: همه بچه هایی که در مجازی فعالیت می کنند از 
آیتم های ما در مجموعه های قدیمی تر یاد گرفته اند و خود ما در تلویزیون منبع 
این شوخی ها بوده ایم. اگر شرایط برای ما به گونه دیگری بود ما هم موفق بودیم. 
همه این بچه ها که شما در مجموعه دیدید خنده دار بودند اما در چارچوب 
تلویزیون قرار گرفتند و همین بازیگران اگر بخواهند در فضای مجازی کار کنند 

بسیار بیشتر می خندانند.
وی اضافه کرد: ما مجموعه ای چون »خنده بازار« را داشتیم و شوخی های 
آن بخش زیادی از جامعه را با خود همراه کرد اما آیا ما پس رفت کرده ایم؟ 

طبیعتاً تجربه مان هم بیشتر شده است.
عباسی در پاسخ به اینکه چرا برخی آیتم ها مثل »پایش« بیشتر از خنده 
می توانست جدی و حرص درآور باشد، بیان کرد: برای آیتم »پایش« من خودم 
دوست داشتم لحن ما تند باشد و خنجر را از رو ببندیم. تلاش داشتیم واقعیت 
بود.  عمدی  درآمد  مخاطب  اگر حرص  و  دهیم  نشان  را  مسئولان  از  برخی 
متاسفانه مسئولینی داریم که به هیچ وجه پاسخگو نیستند و حتی در رسانه به 

گونه ای سخن می گویند که حال شما بد شود.
طنز  مجموعه های  با  کمتر  روزها  این  مخاطب  که  دلایلی  درباره  وی 
می خندد عنوان کرد: اقبال از یک مجموعه طنز به خیلی دلایل برمی گردد، 
خیلی از جریانات موازی حاکم بر اجتماع روی مخاطب تاثیر و روحیات او تاثیر 

می گذارد و ممکن است آمادگی و پذیرش سریال طنز را نداشته باشد.
کارگردان »خنده بازار« ادامه داد: نسبت به سال هایی که »خنده بازار« 
پخش می شد وضعیت اجتماعی اقتصادی عوض شده است. آن زمان زندگی 
راحت تری جریان داشت بی آبی، بی برقی و گرانی در این حد نبود الان تورم 
از یک طرف، کرونا از طرف دیگر و وضعیت متزلزل مدیران از طرف دیگر روی 
مردم اثر گذاشته است. البته نمی خواهم توجیه کنم اما کسی دوست ندارد 
برنامه ای بسازد که مردم دوست نداشته باشند یا روی دستش بماند. بخشی 
ممکن است ناتوانی من باشد و بخشی هم به شرایطی برمی گردد که مردم در آن 
هستند. یک دلیل هم که نمی خواهم کار آیتمی بسازم همین است، نه به این 
علت که »دست انداز« موفق نیست که اتفاقاً خود من از پخش آن راضی هستم. 
هزینه برآورد ما را با خیلی از کارها در همین تلویزیون مقایسه کنید حداقل یک 
دهم آنهاست.وی درباره اینکه چقدر تلاش کرده اند تا از نویسندگان مختلف برای 
آیتم ها کمک بگیرند گفت: من سعی کردم بچه های جدید را وارد کنم یا ساختار 
را عوض کم. نویسنده و متن 8۰ درصد از یک کار است و ما با کمبود نویسنده 
مواجه بودیم. نویسنده های قابلی که در فرمت های مختلف طنز بنویسند، نداریم. 
ما سه نفر نویسنده داشتیم که یکی از آنها حدود ۳۵۰ آیتم نوشت و طبیعی 
است که فرد به تکرار می رسد. به نظرم او حتی خیلی نابغه بود که این تعداد 
آیتم را به ما رساند.عباسی درباره همکاری با استندآپ کمدین ها و اینکه چرا 
سراغ آن ها نرفته اند نیز تصریح کرد: نوع نوشتن آیتم با سریال یا حتی استندآپ 
کمدی خیلی فرق می کند. در آیتم باید در کوتاه مدت نیاز را برآورده کنید و 
به جرات می گویم نویسنده آن را نداریم. جنس استنداپ هم فرق می کند، در 
استندآپ شرح حالی را از دید اول شخص شروع می کنید و تا هر جا بخواهید 
ادامه می دهید. ما از نویسنده های مختلفی در این حوزه هم دعوت می کردیم 

ولی به نتیجه نرسیدیم.

آخرين وضعيت مصوبه هيات دولت درباره مستندنگاری
اين مصوبه واقعی بود يا نمايشی؟

پنجم اردیبهشت ماه سید عباس صالحی - وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی - 
از مصوبه ای در هیات دولت خبر داد که بر اساس آن دستگاه های اجرایی ملزم به 
مستندنگاری حرفه ای طرح های بزرگ و پروژهای مهم می شدند. این مصوبه با 
استقبال خوب مستندسازان همراه شد و برخی از آن ها در اظهارنظرهای مختلف 
نسبت به این مصوبه که سال ها منتظرش بودند تا روند غیرتخصصی حاکم بر 
تولید مستند سازی در سازمان ها برچیده شود، همراهی نشان دادند، اما پس از 
گذشت حدود سه ماه از توییت وزیر ارشاد، خبری از یک پروژه که بر اساس این 

مصوبه شروع شده باشد، نیست.
در این باره بابک بهداد - رییس هیات مدیره انجمن صنفی کارگردانان 
سینمای مستند ایران - در گفت وگویی با ایسنا توضیح داد: از همان زمانی 
که خبر صدور مصوبه هیات دولت اعلام شد دوستان و همکاران ما در حوزه 
مستندسازی واکنش نشان دادند و من هم به دلیل آنکه این مصوبه به معیشت 
مستندسازان مربوط می شود وظیفه خود می دانستم آن را پیگیری کنم بویژه 

آنکه سال هاست مستندسازان دنبال این مسئله بودند.
او یادآوری کرد: مستندسازی در فضاهای صنعتی و پروژه های ملی باید 
توسط متخصصان مستندساز انجام شود، نه هر کسی که دوربین دست می گیرد 
یا مسئولیت روابط عمومی نهادی را برعهده دارد. البته قصد جسارت به کسی را 
ندارم، اما تاکید می کنم که مستندسازی با ثبت یک اتفاق فرق دارد. در این کار 

ساختار، تحقیق، پژوهش و تجربه بسیار مهم است.
وی ادامه داد:  با توجه به اهمیت موضوع، یکی از همکاران ما به وزارت 
ارشاد رفت تا ماجرا را پیگیری کند، اما به او گفتند که هنوز این مصوبه به 
وزارت ارشاد ابلاغ نشده است! این در حالی است که وزارت ارشاد اعلام کرد فقط 
مستندسازانی که دارای شماره نظام سینمایی هستند می توانند در این پروژه ها 
شرکت کنند. در این راستا یک کارگروه در خانه سینما تشکیل دادیم که قرار 
شد روسای دو صنف مستندسازی )انجمن صنفی کارگردانان و تهیه کنندگان 
مستند(، نماینده خانه سینما و نماینده مرکز گسترش در آن حضور داشته 
باشند. این کارگروه تشکیل شده و فعالیت می کند اما فعلا همه چیز غیر فعال 
است چون دولت و مدیران در حال تغییر هستند و به همین دلیل باید امیدوار 
باشیم آنچه در این هیات دولت مصوب شده، در آینده به قوت خود باقی بماند.

بهداد تاکید کرد: اجرایی شدن این مصوبه خواسته ی ما مستندسازان است 
چرا که در نهایت به سود آن دستگاه یا وزارتخانه هم خواهد بود و مهم تر از این ها  
با اجرایی شدن این مصوبه پروژه های ملی و صنعتی کشور به درستی برای 
آینده و ملت ثبت می شود و در تاریخ سینمای مستند ایران ماندگار خواهد شد؛ 
همانطور که در همه جای دنیا فیلم های صنعتی بخشی مهم از تاریخ سینمای 
مستند هر کشور محسوب می شوند. او درباره اینکه چرا این مصوبه بعد از سه 
ماه ابلاغ نشده و آیا به نظر نمی رسد همه چیز بیشتر نمایشی بوده است؟ گفت:  
در آخرین پیگیری هایی که انجام دادیم، گفتند این مصوبه اگرچه در هیات 
دولت تصویب شده، اما هنوز به وزارتخانه مربوط )فرهنگ و ارشاد( ابلاغ نشده 
است. برای ما جای سوال دارد که مگر ابلاغ یک مصوبه چقدر طول می کشد؟ 
چه چیزی پشت این جریان است؟ چرا زودتر ابلاغ نشده؟ چرا ساز و کار آن به 
کسانی که کار و تخصص شان مستندسازی است زودتر واگذار نشده است؟ ما 
۳2۰ عضو داریم که همه رزومه های کاری خوبی دارند شغل  آن ها مستندسازی 
است. اگر این مصوبه سریع تر ابلاغ شده بود سازوکار اجرایی شدن آن را تعیین 
می کردیم چون راهکارهایش مشخص است ولی نمیدانم پشت پرده چیست که 

با این تأخیر مواجه شده ایم.
این مستندساز در پایان خاطرنشان کرد:  مستندسازی در ذهن مدیران 
وزارتخانه ها تعریف درستی ندارد، در حالی که اگر آن ها می خواهند یک پروژه 
برای آیندگان نگهداری شود و تاثیرگذار باشد تا تلاش خودشان هم در پروژه 
نشان داده شود، باید ثبت آن را به یک مستندساز بسپارند نه کسی که فقط 
فیلمبرداری می کند و پلان ها را به هم می چسباند. باید پشت ساخت مستند یک 
نگاه و اندیشه وجود داشته باشد، اما اینکه چه زمان این اتفاق می افتد را خدا 
می داند؛ به همین دلیل فعلا  فقط امیدواریم مصوبه در جای خود باقی بماند 
چون بیش از هر چیز به نفع ملت خواهد بود تا سرمایه هایی که در کشور وجود 

دارند به درستی ثبت شوند.

متن میثاق نامه روزنامه نگاری در سایت روزنامه موجود است
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